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De Vereniging tot Behoud van het Lingelandschap 

(VBL) zet zich in voor de landschappelijke en 

cultuurhistorische waarden van het gebied tussen 

Tiel en Gorinchem en Lek en Waal met de Linge als 

centrum. 

MISSIE
“De VBL zet zich in voor de bewustwording, 

waardering en bescherming van het unieke 

Lingelandschap opdat haar kernkwaliteiten en 

leefbaarheid  behouden blijven voor toekomstige 

generaties.  Een landschap waar rust, ruimte, duis-

ternis, kleinschaligheid, natuur en cultuur worden 

gewaardeerd en beschermd als belangrijke pijlers 

van onze leefkwaliteit en non-materieel kapitaal”.

VISIE 
“De kernkwaliteiten en leefbaarheid van het 

Lingelandschap moeten verankerd worden in het 

ruimtelijke beleid van bestaande en toekomstige 

beleidmakers en in het gedachtegoed van haar 

bewoners en belanghebbenden. Door het hebben 

van (toegang tot) specifieke kennis over het Linge-

landschap, deze te benutten en toegankelijk te 

maken, stimuleren we bewustzijn en waardering 

voor het unieke karakter, maar eveneens de 

kwetsbaarheid van het landschap. We bouwen 

aan een grote en daadkrachtige vereniging die 

zich gezamenlijk sterk maakt voor het ontwik-

kelen van een “Best in Class” landschap waar 

duurzaamheid en behoud van karakter, cultuur en 

leefbaarheid hand in hand gaan. 

VBL denkt zoveel mogelijk constructief mee bij de 

ontwikkelingen in ons gebied en geeft zo nodig 

tegengas. Zo geven we het landschap een stem 

omdat het zelf geen stem heeft!

HERKENT U ZICH HIERIN?
U kunt ons daarbij steunen en helpen onze vereni-

ging nog sterker te maken door lid te worden.

Meldt u aan als u nog geen lid bent. Dat kan via 

onze website, www.lingelandschap.nl of door een 

mail te sturen aan: contact@lingelandschap.nl 

Colofon 
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Het drukwerk van deze uitgave 
is verzorgd door 
De Toren Reproservice
Waaldijk 134, 4214 LD Vuren
0183-631149
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Wij hebben al einde 2018 gecon-

stateerd, dat het boven de grond 

halen van de energievoorziening 

door middel van windmolens en 

zonnevelden dé majeure opgave 

voor het open Rivierenlandse 

landschap gaat worden. En voor 

ons kleinschalige Lingelandschap 

wel in het bijzonder.

Van de voorzitter
Deze Lingeschouw 2020 is een bijzonder nummer. Niet alleen omdat er veel nieuws in staat van wat de 

afgelopen periode in het Rivierenlandse landschap is gebeurd. 

Ook omdat er een uitnodiging in staat voor onze jaarlijkse Algemene Ledenvergadering, die het bestuur 

in verband met de corona-crisis heeft uitgesteld tot 2 september.  

Het jaar 2019 was voor het bestuur een bezig jaar. Vooral door de ‘energie-transitie’. Met de werkgroep 

energietransitie hebben we volop geïnvesteerd in het vergaren van kennis, het creëren van een relatienet-

werk en met het ons bemoeien met alle overlegstructuren die sinds vorig jaar in onze regio zijn opge-

tuigd. U vindt elders in dit blad meer daarover.

Windmolens, zonnevelden, lichtvervuiling en massatoerisme in ons 

landschap lijken op het moment van het schrijven van dit voor-

woord wel onbelangrijk, maar laten we hopen dat ooit weer onze 

wereld zich ‘normaal’ gaat bezighouden met de leefbaarheid van 

onze planeet en ons Lingelandschap. 

 

Naast alle inhoudelijke zaken die zich ook in 2019 voortdurend 

aandienden, is het bestuur ook druk geweest met het verder op 

orde brengen van de organisatie van onze Vereniging. Er zijn door 

veel inzet van onze penningmeester Ad Huizenga veel administratieve vernieuwingen ingevoerd. Met 

bestuurslid Tom Tirion hebben we de organisatie verbeterd. 

Met Vera van Loon als nieuwe secretaris zijn we voortvarend op weg die organisatie ook daadwerkelijk te 

implementeren. 

Helaas moesten om allerlei verschillende redenen bestuursleden ook weer uittreden. Wij zullen van hen 

afscheid nemen in de ledenvergadering. En gelukkig zijn er 2 nieuwe mensen bereid gevonden om tot het 

bestuur toe te treden, waarover verderop meer. Mochten er leden zijn, die ook energie willen steken in 

onze Vereniging als bestuurslid, dan zullen we ze met vreugde begroeten! 

Geniet van deze Lingeschouw. En we horen graag commentaar!

Cathrijn Haubrich, (aftredend) voorzitter    

Redactioneel
Lingeschouw 2020 is tevens de uitnodiging voor de 

Algemene Ledenvergadering van onze vereniging. Alle 

stukken voor deze vergadering kunt u vinden op onze 

website www.lingelandschap.nl.

In deze Lingeschouw wordt gerapporteerd over alle 

acties die het bestuur samen met haar actieve leden 

in het afgelopen jaar heeft uitgevoerd. De strategische 

visie van de vereniging voor 2018 was ook in 2019 

leidend voor de activiteiten. 

Wij hopen dat de Lingeschouw 2020 u veel (nuttige) 

informatie en bovendien veel leesplezier biedt.

http://www.lingelandschap.nl
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Verslag Algemene Ledenvergadering 22 mei 2019
Vera van Loon, secretaris

Gehouden op 22 mei 2019 in de Uitspanning de Notenboom te Beesd.

Algemene ledenvergadering 2 september 2020
Het bestuur van de Vereniging tot Behoud van het Lingelandschap nodigt alle leden uit de jaarlijkse Algemene 

Ledenvergadering (ALV) bij te wonen. Deze vergadering vindt plaats op woensdag 2 september 2020, aanvang 
20.00 uur in het kerkje te Rumpt, Schuttersteeg 2. 
U bent vanaf 19.00 uur al van harte welkom! Dan krijgt u, na een kopje koffie of thee, een historische toelichting 

over het kerkje te Rumpt. Het officiële deel van deze Algemene ledenvergadering begin om 20.00 uur.
Het bestuur stelt de volgende agenda voor (N.B. definitieve uitnodiging plus agenda zal in augustus 2020 ver-
stuurd worden per mail):

OPENING
Cathrijn Haubrich, de voorzitter, heet de leden wel-

kom en is verheugd om te zien dat er zoveel nieuwe 

gezichten te zien zijn.

De vergadering stemt in met de agenda. Er zijn verhin-

deringen doorgegeven: 

Cathrijn roept de aanwezigen op om hun contactge-

gevens te controleren. Incassomachtigingen zijn nodig 

i.v.m. gewijzigde wetgeving.

VERSLAG JAARVERGADERING 15 MEI 2018
Blz. 4. De eer van de opschoonactie is niet voor San-

dor de Kluizenaar, maar dit waren Ad Huizenga en Al-

exandra Dietzsch. Het verslag wordt hierop aangepast.

Het verslag van 15 mei 2018 wordt hiermee vastge-

steld en goedgekeurd.

JAARVERSLAG 2018
Sandor de Kluizenaar constateert dat in de Linge-

schouw niets staat over werving en groei van leden en 

1. Welkom en opening

2. Mededelingen

3. Verslag ledenvergadering 22 mei 2019

4. Jaarverslag 2019

5. Financieel overzicht 2019

 a. Verslag kascommissie

 b. Vaststelling begroting 2020

 c. Benoemen nieuwe kascommissie

6. Verkiezing nieuwe bestuursleden

 a. Pieter van Veen als voorzitter VBL

 b.  Gert Timmerman als lid bestuur, hij zal de 

functie van penningmeester gaan vervullen.

 c.  Afscheid vertrekkende leden Ad Huizenga, Tom Tirion

7. Afwijkende vergaderdata ALV.

 a.  Akkoord gaan met de afwijking van art. 10 lid 

3 Statuten en afwijkende vergaderdatum ALV 

achteraf vast te stellen op 2 september 2020

8. Rondvraag

9. Sluiting

Pauze
10.  Presentatie door Hans Stegeman, schrijver van 

het boek: “Lopen  langs de Linge”. Hij zal ons 

meenemen op zijn ontdekkingstocht langs de Linge 

(onder voorbehoud).

11.  Afsluiting van de avond met aansluitend een borrel 

(uiterlijk 22.15 uur)

Het verslag van de Algemene Ledenvergadering vindt u hierna. De stukken voor de vergadering zijn ook in te 

zien en te downloaden via onze website www.lingelandschap.nl •

http://www.lingelandschap.nl
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vraagt wat er op dat vlak bereikt is?  Het bestuur geeft 

aan dat in de verschillende werkgroepen, zoals com-

municatie – Lingebos - energietransitie, veel interactie 

is geweest met diverse leden. Het op orde brengen 

van de ledenadministratie heeft veel tijd gekost en is 

nu redelijk op orde!

Gerard de Laak vraagt of de werkgroep die zich bezig 

houdt met energietransitie dezelfde groep als de 

werkgroep die zich bezig houdt met het zonnepark in 

Beesd? Nee dat zijn andere personen/leden.

Hij vraagt ook of het de VBL op de hoogte is van de 

plannen om een waterkrachtcentrale te bouwen in 

de Linge. Gerard de Laak maakt zich zorgen om de 

visstand en de ecologie. Dit is nog niet in beeld bij het 

VBL. Aan Gerard de Laak wordt gevraagd informatie 

hierover op te sturen. Verder zal Gerard uitgenodigd 

worden om deel te nemen aan de werkgroep Energie-

transitie in het Lingelandschap.

Ton Kleyn kan zich niet voorstellen dat de Linge inte-

ressant is om waterkrachtcentrales te bouwen. 

Mevrouw Tielen geeft de complimenten voor de Linge-

schouw, de goeie artikelen. Mevrouw maakt zich zor-

gen dat het bestuur veel extra tijd kwijt zal zijn aan het 

inrichten van een nieuw bestuur . Cathrijn geeft het 

aan dat er meer werk is voor de  VBL dan het bestuur 

aankan en vraagt de leden om het bestuur te helpen!

Mevrouw Tielen vraag om volgende keer rekening te 

houden met een locatie met meer licht in de vergader-

zaal.

Applaus is er voor de nieuwe website.

FINANCIEEL OVERZICHT 2018
Penningmeester Ad Huizenga geeft een toelichting. Het 

jaar 2017 geeft een enigszins scheef beeld door incidenteel 

minder kosten (geen Lingeschouw en geen Nacht van de 

Nacht) en dubbele opbrengsten door de inhaalactie van 

het innen lidmaatschapsgelden 2016. De verklaring voor 

de kosten zijn: o.a. de nieuwe website, de locaties voor 

vergaderingen, de nacht van de nacht. Vervolgens licht de 

penningmeester de balans toe. 100% van het bezit is eigen 

vermogen. Het is de bedoeling om het vermogen op te 

splitsen in diverse gereserveerde porties, zodat niet alles uit 

de grote pot gaat.

Vraag: Komen er ook jongere leden bij? Daar hebben we 

nu geen zicht op omdat leeftijd niet geregistreerd wordt.

VERSLAG KASCOMMISSIE
Op 5 april, hebben de heren G. Timmerman en W. 

van den Oord ten huize van de heer A. Huizenga de 

kascommissiecontrole uitgevoerd. Er worden  geen 

afwijkingen aangetroffen of geconstateerd.

De statuten zijn niet meer ANBI bestendig, hier wordt 

aan gewerkt. De website is hierop inmiddels aange-

past.

De kascommissie verzoekt de leden om decharge 

aan het bestuur te verlenen. Dit wordt met applaus 

bekrachtigd. 

VASTSTELLEN BEGROTING 2019
De inkomsten en uitgaven zijn naar verwachting 

conform de realisatie van 2018. Het nieuwe SEPA 

formulier biedt de mogelijkheid om ook hogere 

bedragen in te vullen en daar wordt reeds gebruik 

van gemaakt door leden. Dit zal de inkomsten doen 

verhogen. Daarnaast zal in 2020 weer extra focus 

komen te liggen om het werven van nieuwe leden om 

ook op die manier extra inkomsten te genereren. De 

penningmeester licht kort toe dat er is overgegaan op 

nieuwe online software voor de ledenadministratie en 

de financiën. 

Steven Vollenga: wat is de gedachte van het bestuur 

welke hoogte het eigen vermogen moet zijn. Cathrijn 

antwoordt dat er minimaal 10.000 euro in kas moet 

zijn om eventuele juridische procedures te kunnen be-

kostigen. Is de keuze van de bank  een wel overwogen 

keuze? Of zou het ook een andere bank kunnen zijn? 

De keuze voor de bank is op basis van historie.

De penningmeester en de kascommissie worden be-

dankt voor al het werk.

NIEUWE KASCOMMISSIE
Ger Timmermans is de nieuwe senior van de kascom-

missie, Henk van ‘t Pad treedt als nieuw lid toe tot de 

kascommissie. De vergadering stemt hiermee in.

BESTUUR MUTATIES 
Cathrijn bedankt Ewout van der Kuip. Zijn special 

verdienste is dat hij met ontzettend veel geduld en 

inspanning en in samenwerking met andere organi-

saties klompenpaden gerealiseerd heeft. Daarnaast 

heeft hij ook altijd met veel energie de nacht van >
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de nacht georganiseerd. Wandeltochten door het 

Lingelandschap en boottochten op de Linge. Ewout 

wordt het ere - lidmaatschap toegekend. Er is een 

warm applaus voor Ewout.

Secretaris Dick Biesboer wordt eveneens bedankt voor 

zijn inzet afgelopen jaar. Cathrijn kondigt aan dat Vera 

van Loon de rol van secretaris heeft overgenomen.

De leden worden nogmaals door Cathrijn opgeroepen 

om toe te treden tot het bestuur aangezien aanvulling 

zeer wenselijk is.

RONDVRAAG
Tijdens de Algemene ledenvergadering van 22 mei 

jongstleden kwam tijdens de rondvraag een aan-

tal verontruste leden aan het woord. Zo maken de 

leden zich zorgen om verontreiniging van de grond in 

verband met de uitbreiding van de golfbaan in Spijk. 

En leden zijn verontrust over de blokhutboten en 

BBQ-donutboten die overal aanleggen langs de Linge.  

Verontreiniging door uitbreiding golfbaan Spijk.

Inmiddels alweer 2 maanden geleden raakten de 

sloten rondom het nieuw aangelegde parkeerterrein 

van golfbaan The Dutch zichtbaar verontreinigd door 

uitspoeling van de hoogovenslakken die voor de 

verharding van het parkeerterrein waren gebruikt. 

Omwonenden sloegen alarm. Ook het Waterschap 

Rivierenland begon met het afdammen van de sloten, 

dit om verdere verspreiding van het vervuilde water 

te voorkomen. Na aanvankelijke publicaties over deze 

kwestie in regionale kranten, werd het weer oorver-

dovend stil. Gemeente West Betuwe noch het Water-

schap komt met enige nadere informatie. De vrees 

werd uitgesproken dat van een algehele verwijdering 

van de aanwezige vervuilde grond vermoedelijk geen 

sprake zal zijn, hoewel dat waarschijnlijk de enige ech-

te oplossing zou zijn. Er wordt gedacht dat men zich 

vermoedelijk achter de enorme kosten die dit met zich 

brengt, zal verschuilen. 

Dit dossier vraagt om continue aandacht, inzicht en 

kennis van zaken en een gezonde dosis achterdocht! – 

Aldus een zeer bezorgd lid.

De VBL heeft op 12 mei jongsleden vragen gestuurd naar 

het college B&W van West Betuwe en naar de gemeente-

raad.

Bram Hartzema brengt de vervuilde aangebrachte 

grond op de Dutch ter tafel. Er wordt continu vervuild 

water in de Linge gedumpt. Het Waterschap heeft 

aangegeven dat de grond het beste zou kunnen wor-

den afgegraven en afgevoerd. Sandor de Kluizenaar 

geeft aan dat hij de gemeente over de kwestie bena-

derd heeft en afgewimpeld werd. Zijn vrees is dat de 

gemeente niet goed zicht heeft op dit soort zaken. VBL 

heeft actie ondernomen. Er zijn vragen voorgelegd 

aan alle raadsleden. Een van de leden geeft aan dat, 

bij de aanleg van de golfbaan, er een actie is geweest 

dat mensen voor 2 euro per kub grond konden stor-

ten. Hij vraagt zich af of hier wellicht ook dubieuze 

grond is gestort.

Het bestuur roept op tot waakzaamheid en het be-

stuur te melden wanneer er wanordelijkheden zijn. 

Cathrijn geeft aan dat de VBL voornemens is om een 

verzoek tot handhaving te gaan doen.

Cathrijn vraagt om hulp bij de oproep aan het Water-

schap om watermonsters te nemen. Een lid geeft aan 

zich hiervoor te willen inzetten.

Blokhutboten en BBQ-donuts
Met betrekking tot een nieuw verschijnsel op de Linge 

-namelijk de rondvarende blokhutboten en de zo 

genaamde donut-vaartuigen op de Linge werden door 

diverse leden vragen gesteld. Qua uitstraling, vaarge-

drag en het aan- / afmeren aan bijvoorbeeld de zgn. 

Lingelandjes lijkt er m.b.t. deze bijzondere vaartuigen/

gemotoriseerde drijflichamen weinig enthousiasme te 

bespeuren bij de aanwezige leden tijdens de ALV. Zij 

varen zonder de vaarregels in acht te nemen en leg-

gen overal aan waar dat niet mag. Door de leden werd 

gevraagd ook daar een verenigingsstandpunt over te 

formuleren. Dit vereist kennis van zowel het zgn. Keur 

geldend op de Linge als over de regels betreffende 

openbaar vaarwater. Het bestuur deed een oproep 

aan actieve leden of zij zich eens wilden verdiepen in 

die regels. Er meldden zich 2 leden aan (Bram Hart-

zema en Ton Kleijn), om hier eens onderzoek naar te 

doen. Dan kan pas worden bepaald of dat voldoende 

gewicht heeft deze rust verstorende vaartuigen te we-

ren dan wel in hun “doen en laten” en verschijnings-

vorm te beperken. 
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Fijn dat het huidige bestuur zich op professionele 

wijze namens en met de leden inzet om ons unieke 

landschap te bewaken en daartoe kennis vergaart en 

inzet om o.a. met de overheid (bij voorkeur proactief) 

beleid mede te sturen. 

Cathrijn roept de leden op om beeldmateriaal ons 

te delen waarop de blokhutboten en BBQ donuts 

zichtbaar zijn om een beter beeld te kunnen vormen. 

En tevens om per mail deze kwestie aan het bestuur 

kenbaar te maken. Cathrijn roept op om het gezamen-

lijk aan te pakken.  

Communicatie
Saskia van Herwaarden vraagt naar de status van de 

flyer die zou komen. Er wordt aangegeven door de 

communicatie werkgroep dat dit hoog op de agenda 

staat. Een flyer kan helpen bij het werven van leden. 

Alexandra roept de zaal op om mee te helpen met 

leden werven. Wanneer ieder lid 1 ander lid weet te 

werven dan zijn we in no time verdubbeld.

De vergadering wordt gesloten. Na de pauze is het 

woord aan Rik Huisken over Waterwinnen in ecolo-

gisch beheerde terreinen. •

Bestuursmutaties
Ad Huizenga en Tom Tirion treden dit jaar af als penningmeester en als bestuurslid. Er worden twee nieuwe 

bestuurders aan u voorgesteld.

Pieter van Veen geboren op 

1 september 1947 

Woont aan de Linge in Enspijk,  

sinds 1 januari 2019. 

Lid van de VBL vanaf 1-1-2019 

Tot 1 januari 2019 waarnemend 

(wnd) burgemeester van Haren. 

Daarvoor (wnd) burgemeester van een negental 

gemeenten te weten Rozendaal, Eelde, Warns-

veld, Aalten, Ruurlo, Epe, Raalte, Rijssen-Holten en 

Haaksbergen.

Gert Timmerman geboren op 

1 juni 1950

Woont te Buurmalsen.

Gewerkt vanaf 1967 tot 1976 in 

diverse dienstbetrekking bij het 

bedrijfsleven. Vanaf 1976 en 1995 

als zelfstandige accountant / be-

lastingadviseur. Van 1988 tot 1995 bij de overheid.

Pieter van Veen zal Cathrijn Haubrich als voorzitter 

opvolgen. Cathrijn is 3 jaar geleden als ‘interim-voor-

zitter’ aangetreden. Zij is blij, dat Pieter bereid is om 

deze functie over te nemen, zodat zij zich meer op de 

inhoud van het beleid kan richten. Zij blijft wel aan 

als bestuurslid. De voorzitter dient in functie door de 

ledenvergadering te worden gekozen. 

Gert was lang geleden -in de jaren negentig-  ook al 

bestuurslid en penningmeester  van de VBL. Hij is be-

reid de penningmeestertaken van aftredend penning-

meester Ad Huizenga over te nemen. 

Onze vereniging is gebaat bij een sterk, slagvaardig en 

creatief bestuur. Wij nodigen daarom onze leden van 

harte uit zich aan te melden als bestuurslid.

Volgens onze statuten (artikel 8 lid 2) worden be-

stuursleden kandidaat gesteld door tenminste twee 

gewone leden, door het bestuur of op eigen voor-

dracht.

Kandidaten kunnen worden aangemeld bij de secreta-

ris (contact@lingelandschap.nl).

Bij tijdige aanmelding kunnen we deze kandidaatstel-

ling nog voor de ALV op onze website bekend maken. •
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Financieel jaarverslag 2019
Ad Huizenga, penningmeester

FINANCIEEL VERSLAG BOEKJAAR 2019
In 2019 (het eerste complete boekjaar in de nieuwe 

cloud software) is een negatief financieel resultaat 

geboekt van € 740, wat in vergelijking met het nega-

tieve resultaat van € 2.464 in 2018 een verbetering 

is in de positieve richting.  In 2019 werd wel een 

Lingeschouw uitgebracht, maar werd geen evenement 

georganiseerd.  Wel werden er kosten gemaakt aan 

het opzetten van een nieuwe website, nieuwsbrief, 

werkgroepen en organisatie om van het VBL een doel-

matiger vereniging te maken.  Het opschonen van het 

ledenbestand resulteerde in een lager totaal ledental 

bij een vergelijkbaar contributie inkomsten niveau.

Kijkend naar 2019 kunnen we stellen dat met contri-

butie en donatie opbrengsten van netto € 4.496 en 

totale kosten van € 5.237 een netto negatief resultaat 

van € 740 resulteert.  De opbrengsten bestaan uit de 

contributies minus de storneringen en een creditering 

van een dubbel betaalde rekening; de kosten kunnen 

als volgt worden uitgesplitst: 

In de groep Algemene kosten zijn € 914 verband 

houdend met de nieuwe website, € 692 voor vergade-

ringen en € 578 administratieve kosten samen goed 

voor 87% van het totaal in deze rubriek, waarbij het 

restant is verdeeld over bankkosten, verzekeringen, en 

abonnementen.

Verder is de groep Drukwerk als significante kosten-

post te benoemen, waarbij € 1.529 voor de fysieke 

drukkosten en € 362 voor de distributiekosten en een 

bedrag van € 613 opmaakkosten samen 100% van de 

realisatiekosten van de Lingeschouw 2019 vormen.

Door het resultaat van 2019 te verrekenen met de 

reserves (Eigen Vermogen) op de balans van de VBL, 

Is het eindsaldo van 2019 met € 740 lager dan het 

beginsaldo. 

Resultatenrekening over periode 01-01-2019  -  31-12-2019:
Rekening  Begrote 

Uitgaven 
 Debet  Begrote 

Inkomsten 
 Credit  Begroot 

Resultaat 
 Resultaat 

4000: Kosten  7.753,74  5.237,04  -    349,83  -7.753,74  -4.887,21 
4050: Algemene kosten  3.330,00  2.524,46  -    348,48  -3.330,00  -2.175,98 

4100: Marketing  550,00  128,30  -    -    -550,00  -128,30 

4200: Drukwerk  3.753,74  2.503,28  -    -    -3.753,74  -2.503,28 

4300: Kosten: Diversen  120,00  81,00  -    -    -120,00  -81,00 

4350: Overige Baten/Kosten  -    -    -    1,35  -    1,35 

8000: Opbrengsten  -    -    3.800,00  4.147,00  3.800,00  4.147,00 
8050: Contributie  -    -    3.650,00  3.997,00  3.650,00  3.997,00 

8100: Donateurs  -    -    150,00  150,00  150,00  150,00 

Totalen  7.753,74  5.237,04  3.800,00  4.496,83  -3.953,74  -740,21

Balans over periode 01-01-2019  -  31-12-2019:
Balans Activa (Debet) Balans Passiva (Credit)

Rekening  Startsaldo  Eindsaldo Rekening  Startsaldo  Eindsaldo 
1000: Rabo betaalrekening  692,85  3.395,32 Eigen Vermogen  22.668,73  21.928,52 

1010: Rabo spaarrekening  21.482,88  18.000,00 

1030: Kas  493,00  458,20 

1300: Debiteuren  -    75,00 

Totalen  22.668,73  21.928,52 Totalen  22.668,73  21.928,52
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Het eindsaldo is zoals in de balans te zien is voor het 

grootste deel beschikbaar op een Rabo spaarrekening; 

het overige deel is verdeeld over een Rabo betaalre-

kening en een contant kas.  Het gehele VBL vermogen 

van € 21.928 staat nu in de boeken als Eigen Vermo-

gen. Het ligt in de planning om dit EV (in 2020) op te 

delen in gereserveerde porties voor Marketing, Advies 

(juridisch, technisch) en Educatie, waarbij deze reser-

veringen ook als zodanig beschikbaar zullen zijn en 

aangesproken kunnen worden.

De VBL is medio 2018 van administratieve software 

veranderd, namelijk van een off-line pakket draaiend 

op een losse PC, naar een on-line pakket wat in de “cl-

oud” geborgen is.  Dit biedt een betere beveiliging van 

onze gegevens, terwijl het ook de mogelijkheid biedt 

om een aantal mensen uit het bestuur bepaalde lees- 

en schrijfrechten toe te kennen, waardoor simultaan 

door verschillende mensen in zowel de financiele als 

ledenadministratie gewerkt kan worden.  Dit vergroot 

de transparantie van de VBL als organisatie, niet 

geheel onbelangrijk als we ook ons ANBI certificaat 

willen blijven behouden, die het leden en donateurs 

mogelijk maakt hun bijdrage fiscaal met hun aangifte 

inkomstenbelasting te verrekenen.  In 2019 werd een 

begin gemaakt om verschillende taken aan verschil-

lende mensen tot te kennen, een activiteit die in 2020 

verder zal worden uitgewerkt om volledige transpa-

rantie bij een hoge mate van efficiency te verkrijgen.

Voor 2019 was de verwachting dat de inkomsten in de 

vorm van contributies op het niveau van 2018 zouden 

blijven, maar dat de kosten wel zouden toenemen 

en verschuiven, waardoor dus ook voor 2019 een 

negatief resultaat ontstaat wat door de reserves zal 

worden opgevangen.  In vergelijking met de begro-

ting voor 2019 kunnen we vaststellen dat de kosten 

(€ 5.237) beduidend onder de begroting (€ 7.753) 

bleven, terwijl de inkomsten (€ 4.147) beter waren 

dan begroot (€ 3.800).  Beide hebben een positieve 

uitwerking op het resultaat (€ - 740), ruim beter dan 

de begroting (€ - 3.953) voor 2019.

Het jaar 2019 is dan ook naar verwachting verlopen, 

waarbij voor 2020 weer gerekend kan worden op 

een aanwas in leden (en dus contributie inkomsten) 

en een stevige stem namens het Lingelandschap in 

zaken die het landschap en haar bewoners aan het 

hart liggen.  De 2020 begroting is een vrijwel sluitende 

begroting, waarbij inkomsten en uitgaven met elkaar 

in evenwicht zijn.

De financiele gegevens zoals hier gepresenteerd zul-

len aan het bestuur worden voorgelegd en bij akkoord 

van deze, ter controle aan de kascommissie worden 

overhandigd welke de jaarrekening tot in detail zal 

kunnen teruglezen en zonodig corrigeren en aanslui-

tend accorderen. Hierna zullen de leden op de aanko-

mende ledenvergadering worden geïnformeerd waar 

ook gelegenheid tot vraag en antwoord zal zijn.  Ook 

staat in de planning om een samenvatting van het 

financieel overzicht op de VBL website te publiceren 

alsook hiervan in de Lingeschouw 2020 een overzicht 

te plaatsen. •

FO
TO

: A
B 

D
O

N
KE

R



10 • LINGESCHOUW 2020

Ledenadministratie boekjaar 2019
Veel werk werd in de loop van het jaar verricht om 

het ledenbestand te actualiseren, waarbij leden in-

dien mogelijk per email, telefonisch, of als niet anders 

mogelijk was per briefpost gevraagd werd om actu-

alisering van gegevens en zonodig herrinnerd aan 

de noodzaak tot betaling van contributie. Dit laatste 

omdat de in het verleden gebruikte betaalmogelijk-

heid middels acceptgiro, vanwege de kosten werd 

afgeschaft. Leden kunnen voor de contributie beta-

ling nu kiezen voor een doorlopende automatische 

incasso of een overschrijving in eigen beheer. Wellicht 

kunnen daar in in komende jaren nog andere moge-

lijkheden aan worden toegevoegd, als de vereniging 

actiever met de beschikbare sociale media aan de 

slag gaat.

In het verleden had de vereniging typisch slechts 

één contact moment met haar leden en dat was het 

moment van aankondiging van de Algemene Leden 

Vergadering (ALV), contributie inning en Lingeschouw 

verzending.  Gezien dit beperkte contact is het wel 

begrijpelijk dat de ledenadministratie vaak met 

achterstallig onderhoud te maken had.  De VBL werd 

vaak vergeten als het op verhuisbericht, wijziging 

emailadres of telefoonnummer aankwam, waardoor 

elk jaar ongemerkt toch weer “ruis” de administratie 

binnenkwam.  Per eind 2019 werd een nieuwsbrief 

per email aangeboden, iets wat we in 2020 pakweg elk 

kwartaal willen herhalen. Dit samen met de verzen-

ding van de jaarlijkse Lingeschouw, waarbij een brief 

met de vraag om gegevens te controleren en zonodig 

te corrigeren/aanvullen, zal het aantal contactmo-

menten vergroten en naar wij hopen ook de ledenad-

ministratie actueler houden.

AANTALLEN
Per eind 2019, aanvang 2020 heeft de Vereniging 370 

leden waarvan 41 Leden voor het Leven.  Van 146 

leden hebben we een machtiging tot automatische 

incasso, terwijl aan 171 leden gevraagd werd de 

contributie per overschrijving te betalen, vanwege 

het afschaffen van de acceptgiro betaal mogelijkheid.  

Helaas is na diverse pogingen tot herinnering per 

31-12-2019 van een 50-tal leden geen 2019 contributie 

ontvangen.  

Ook in 2020 zullen we de leden bij gelegenheid vragen 

om de bij ons bekende gegevens te controleren en 

corrigeren en verder werken aan het uitbreiden van 

de contributie betaalmogelijkheden.  Verder hopen we 

door frequenter contact met leden media en politiek, 

de zichtbaarheid van de VBL en haar activiteiten te 

vergroten en daarmee een ledenaanwas te bewerk-

stelligen en onze invloed navenant te vergroten. •
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Strategie 2020
Cathrijn Haubrich en Pieter van Veen, bestuursleden VBL

EVALUATIE STRATEGIE 2019
Met betrekking tot het jaarplan en de evaluatie 

daarvan, bouwen we voort op de systematiek die ons 

bestuurslid Tom Tirion voor ons heeft ontworpen. Dit 

biedt door zijn beknoptheid een handzaam document: 

2 A4-tjes waarop in een oogopslag is te zien, of nieuw 

binnenkomende activiteiten wel passen binnen het 

kader van onze Missie & Visie, en welke strategische 

acties we hadden afgesproken om in een bepaald jaar 

te doen.

Onze Missie en Visie hebt u al eerder in deze Linge-

schouw 2020 kunnen lezen. Zij vormen onze leidraad 

bij alles wat we ondernemen. Maar ook zijn zij onze 

leidraad bij wat we niet oppakken. Zo proberen we 

focus te houden op wat met onze beperkte capaciteit 

aan bestuur en actieve leden kunnen behappen. 

Voor 2019 hadden we afgesproken dat we onver-

droten zouden doorgaan met onze al in 2018 inge-

zette acties. 

Als we nu terugkijken naar 2019, dan zien we het 

volgende: 

In de eerste (rode kolom) zien we de meetbare doelen 

die we in 2019 hadden moeten bereiken: 

Doel 1 is in ieder geval in één opzicht bereikt. Zowel 

in de RES Rivierenland als in het Beleidskader Zon van 

West Betuwe zien we dat het Lingelandschap (= Linge, 

haar uiterwaarden en de oeverwallen aan weerszijden) 

zowel voor aanleg van wind als van zon wordt be-

schermd. Dat is toch iets om gelukkig van te worden. Én 

om waakzaam te blijven, dat deze bescherming ook in 

de definitieve RES-plannen gehandhaafd blijft. Daarbij 

past de volgende opmerking: De energie van de actieve 

leden en het bestuur is in 2019 grotendeels opgeslokt 

door de RES-discussies over duurzame energie en het 

Beleidskader Zon van de gemeente West Betuwe. 

Dat energieproductie in Nederland nu bovengronds 

gaat komen met alle consequenties daarvan voor het 

landschap, is al eerder bestempeld als dé majeure 

kwestie waarmee de VBL de komende jaren zich bezig 

zal moeten houden.  Deze aandacht zal in 2020 moe-

ten worden doorgezet.

 

Voor wat betreft de Omgevingsvisie van Gelderland 

is dat niet gelukt -nog niet-. Onze claim dat de 
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De strategie van 2019 vindt u op de website: 

www.lingelandschap.nl/strategie-2019

>
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1. De aanbevelingen van de 

VBL zijn herkenbaar in 

de beleidsstukken van de 

gemeenten en waterschap

2. Aanbevelingen van 

de VBL t.b.v. de 

verkiezingsprogramma’s 

2021-2022 zijn geformuleerd 

en ter kennis gebracht 

van de relevante politieke 

partijen.

3. De VBL wordt in >50% 

van de voorbereidende 

vergaderingen uitgenodigd 

waar het onderwerpen 

betreft die het 

Lingelandschap aangaan

4. In >50% van de 

ontwikkelingen die het 

Lingelandschap aangaan 

wordt de VBL door 

beleidmakers geïnformeerd

5. Het ledental is weer hersteld 

naar 450 leden. Het aantal 

actieve (in projecten 

betrokken) leden stijgt van 

25 naar 50

6. In minstens 2 gemeentes 

is duisternis onderdeel 

geworden van het 

gemeentelijk beleid.

We maken de meerwaarde 

van de VBL bij het op te stellen 

beleid duidelijk door het 

pro-actief benaderen van de 

gemeenten in het werkgebied

We geven het Lingelandschap 

een stem door het 

ontwikkelen van een duidelijke 

visie op het landschap en 

bijbehorend instrumentarium 

om onze inbreng te kunnen 

geven

De VBL vergroot haar impact 

op de politieke arena door 

leden van de VBL te trainen 

en samen gesprekken te 

voeren met ambtenaren en 

bestuurders

De VBL vergroot haar 

achterban door in te spelen 

en te reageren op in het oog 

springende actualiteiten die 

passen binnen de missie en 

visie en tevens dienen als 

voorbeelden tbv het te vormen 

beleid

• Kennismaking hernieuwen 

met de 8 gemeentes in ons 

werkgebied 

• Kennis maken bij het 

waterschap (1 bestuurder en 

1beleidsambtenaar) 

• Duisternis is onderdeel van 

kennismakingsgesprek

• Actief participeren (en interve-

niëren in RES Rivierenland, RES 

Utrecht en RES Alblasserwaard

• Praktisch hanteerbare hulpmid-

delen zijn ontwikkeld waarmee 

zowel de nieuwe bestuursleden 

als actieve leden een stem aan 

het Lingelandschap kunnen geven

• Per gemeente >= 1 lid om in 

gesprek te zijn met ambtenaren 

en bestuurders

• Per gemeente 1 gesprek samen 

gevoerd met een lid

• 1 training gegeven voor leden 

voor 1 april 2021

• Alle actualiteiten waarop 

gereageerd wordt, zijn getoetst 

aan de missie & visie en 

vastgelegd

• Actualiteiten waarop ingespeeld 

wordt hebben een actief lid als 

trekker (zodat het bestuur kan 

besturen)

De VBL heeft inbreng in het te vormen beleid van het waterschap en de gemeenten in het 

Lingelandschap door een serieuze gesprekspartner te zijn voor deze beleidsmakers

Strategie 2020
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bescherming en handhaving van landschap ook in 

de provinciale verordening zou worden opgenomen 

en aldus afdwingbaar zou worden, is nog niet geho-

noreerd, maar wij nemen thans wel actief deel aan 

overleg om die Verordening aan te scherpen.

Onze claim met betrekking tot het bestemmingsplan 

Buitengebied Geldermalsen (geen teeltondersteunende 

voorzieningen in de uiterwaarden van de Linge, zie Lin-

geschouw 2019) kon nog niet worden gehonoreerd, de 

behandeling van dit bestemmingsplan heeft behoor-

lijke vertraging opgelopen. Hopelijk komt dat in 2020 

wel aan de orde. Ook is er in 2020 een actie met andere 

organisaties mogelijk inzake teeltondersteunende voor-

zieningen die kan uitmonden in een beleidsnota Teel-

tondersteunende Voorzieningen, die wij aan de diverse 

gemeentes in ons gebied zouden kunnen aanbieden.  

Doel 2 had eigenlijk niet meer in de strategie 2019 

moeten staan. Immers deze verkiezingsprogramma’s 

waren bestemd voor de verkiezingen in november 

2018. Misschien kunnen we doel 2 herformuleren 

voor 2020. Immers: de verkiezingen voor 2022 zijn 

einde 2020 niet ver weg meer. Het zou goed zijn om 

politieke partijen einde 2020 vast te voeden met con-

crete wensen van de VBL voor het landschap. 

Doel 3 is niet geheel bereikt. Alleen voor wat betreft 

de gemeentelijke RES-overleggen in West Betuwe, Bu-

ren en Tiel is VBL steeds uitgenodigd. In de Utrechtse 

en Zuid Hollandse gemeentes is de RES anders geor-

ganiseerd. Wij hopen dat dit in 2020 wel gaat lukken.

Ook voor andere voorbereidende procedures is VBL 

tot nog toe in geen van de gemeentes uitgenodigd. 

Doel 4 is niet bereikt. Er moet nog veel gedaan wor-

den aan onze positie binnen de gemeentes.

Doel 5 is evenmin bereikt. Er zijn ten opzichte van 2018 

wel nieuwe actieve leden bijgekomen, met name in de 

werkgroep Energietransitie. Helaas zijn er ook een aantal 

leden om allerlei redenen weer afgevallen. De ledenad-

ministratie is dank zij de inzet van Ad Huizenga en Elena 

Jager keurig op orde gebracht. Helaas is daardoor ge-

bleken, dat er van meer leden het lidmaatschap om 

1. Krachtig formuleren van de 

meerwaarde VBL (flyer)

2. Flyer maken nieuwe bewoners

3. Flyer maken duisternis

4. Bepalen contactpersonen per 

gemeente en waterschap + 

maken afspraken

5. Zie 1 + bepalen welke 

hulpmiddelen aanvullend 

nodig zijn om met 1 stem te 

kunnen spreken

6. Zoeken van leden die a) met 

gemeenten willen spreken en 

b) raadstukken scannen

7. Opzetten van een training

8. Geven van de training

9. Opzetten van communicatie-

plan en communicatiekanalen

10. Inrichten van communicatie-

kanalen inclusief beheer & 

onderhoud

Strategie 2020

>
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verschillende redenen was beëindigd dan wij hadden 

voorzien. Hieraan moet in 2020 zeker worden gewerkt. 

STRATEGIE 2020
De meetbare doelen voor 2020 kunnen vrijwel onver-

kort worden overgenomen uit 2019. 

Doel 2 is opnieuw en anders geformuleerd als volgt: 

Aanbevelingen van de VBL ten behoeve van de verkie-

zingsprogramma’s 2021-2022 zijn geformuleerd en ter 

kennis gebracht bij de relevante politieke partijen.

Doel 5 zou kunnen worden uitgebreid met: Ledental is 

weer gegroeid naar 450 leden.

Doel 6 zou kunnen worden toegevoegd: In minstens 

2 gemeentes is duisternis onderdeel geworden van 

het gemeentelijk beleid.

De voorgenomen acties voor 2020 hebben vaak tot 

doel om bij te dragen aan meerdere strategic goals/

meetbare doelen voor 2020. Deze zijn in kolom 3 rood 

en kolom 4 blauw geformuleerd. Deze zijn:

1. Kennismaking hernieuwen met gemeentebesturen 

van Buren, Tiel, West Betuwe, Vijfheerenlanden, 

Molenlanden, Gorinchem en dit uitbreiden met 

WSRL. (draagt bij aan doel 3 en 4) (kolom 3 rood)

2. participeren (en interveniëren) in RES Rivierenland, 

RES Utrecht en RES Alblasserwaard (draagt bij aan 

doel 1) (kolom 3 rood)

3. duisternis onderdeel maken van kennismakingsge-

sprekken. (meetbare doel: in minstens 2 gemeen-

tes is duisternis een onderdeel geworden van het 

beleid. (kolom 3 rood)

4. Wervingsfolder maken. (meetbare doel: Ledental 

weer naar 450) (kolom 4 blauw)

OVERIGE WENSEN
Het bestuur heeft nog een aantal dringende wensen. 

Echter zolang daar geen expliciete menskracht bij be-

schikbaar komt, kunnen we die niet waar maken. 

1. We willen immers bij bewoners van het gebied be-

wustwording van het unieke Lingelandschap bevor-

deren. Een Linge-academie (verzamelnaam voor 

eigen cursussen en presentaties en die van andere 

organisaties) zou opgericht kunnen worden. Maar 

daar hoort iemand bij die deze klus actief wil gaan 

trekken. Het project Linge-academie vraagt om een 

projectleider. Zolang die niet is gevonden, kunnen 

we dit niet op de VBL-agenda zetten.

2. Het bestuur zou ook graag een eigen visie op 

landschap in combinatie met energielandschap, 

zorgvuldige inpassing van duurzame energie en 

combinaties met bio-diversiteit willen ontwikkelen 

(zie Strategie 2019, kolom 2 blauw, tweede hokje). 

In het afgelopen jaar hebben we een noodverband 

gelegd met Kaders voor inspraak RES in respectie-

velijk West Betuwe, Tiel en Buren. Dat is voor de 

deelnemende actieve VBL-leden heel behulpzaam 

geweest bij hun inbreng is deze RES-ateliers. Dit 

zou kunnen worden verbreed naar een meerom-

vattende visie op landschap. •
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Dat wil niet zeggen dat we tegen 

de energietransitie zijn. Energie-

transitie is een gegeven. Maar we 

willen wel dat zonneparken en 

windturbines zo goed mogelijk in 

het landschap worden ingepast.

In een artikel in de Groene Amster-

dammer van 29 januari 2020, 

(te lezen op de website) wordt 

aangetoond dat de ordening van 

de schaarse ruimte in Nederland 

niet centraal door de Rijksoverheid 

wordt aangestuurd maar in handen 

is gelegd van de gemeenten.

OMGEVINGSVISIE PROVINCIE 
GELDERLAND
De Omgevingswet geeft het rijk 

(het kabinet) wel de mogelijkheid 

om ruimtelijke ordening een wat 

pregnantere plaats te geven. Maar 

helaas vind je dat onvoldoende 

terug in “de Nationale Omge-

vingsvisie 2019”. Gevolg hiervan is 

dat gemeenten een niet altijd op 

elkaar afgestemd ruimtelijk orde-

ningsbeleid voeren.

De rol van de provincie is vooral 

toezichthoudend. De provincies 

zijn  een wijziging van de  omge-

vingsverordening aan het voor-

bereiden. Deze wijziging van de 

verordening is een uitvloeisel van 

de onlangs vastgestelde provin-

ciale omgevingsvisies.

De ambitie van de omgevingsvisie 

van de provincie Gelderland m.b.t.  

ruimtelijke kwaliteit en landschap is:

• vergroten van de ruimtelijke 

kwaliteit. Rekening houden met 

de verscheidenheid van de Gel-

derse streken en gebieden en 

haar kwaliteiten.

• gebieden of landschappen van 

bovenregionale of bijzonde-

re waarde beschermen dan 

wel ontwikkelen op basis van 

kernkwaliteiten.

• bijzondere kwaliteiten zijn in 

ieder geval openheid, stilte en 

groene landschapselementen.

Deze ambitie klinkt goed doch we 

moeten ons rekenschap geven van 

botsende belangen zoals wonen, 

werken en mobiliteit en ruimte 

voor energietransitie. En in deze 

context kunnen het landschap en 

de ruimtelijke kwaliteit wel eens 

het onderspit delven.

De provincie Gelderland heeft bij 

de meeste regio’s de kernkwali-

teiten benoemd. In het Rivieren-

land zijn nog ‘witte vlekken’ waar 

die kernkwaliteiten niet benoemd 

zijn en derhalve is daar veel 

mogelijk. In een bijeenkomst op 17 

februari jl. over voornoemde veror-

dening heeft de provincie toege-

zegd ook de kernkwaliteiten voor 

de ‘witte vlekken’ te benoemen.

INZET VAN VBL
We moeten zeer alert blijven. Er 

is op dit moment geen effectief 

beschermend instrument. De 

provincies en gemeenten formu-

leren nu het landschapsbeleid. 

Hoe ze dat gaan doen is nog een 

vraagteken. Voorlopig kunnen de 

12 provincies en de 355 gemeenten 

nog hun gang gaan. In deze periode 

is het voor de Vereniging tot 

Behoud van het Lingelandschap 

noodzaak alle ruimtelijke plannen 

in ons gebied tegen het licht te 

houden om verdere verrommeling 

van het landschap te voorkomen.

Wij maken ons zorgen over het 

verdwijnen van openheid, verge-

zichten en bomen. De schaarse 

beschikbare grond wordt steeds 

meer volgebouwd. •

Wordt het landschap nog serieus genomen?
Pieter van Veen, aankomend voorzitter VBL

Als we niet alert blijven 

wordt het landschap het 

kind van de rekening!

Waren het eerst de intensieve veehouderij, de grootschalige landbouwbedrijven etc. die 

het landschap negatief beïnvloedden. Nu zijn het honderden hectares zonneparken en 

windturbines van 200 meter hoogte die het landschap gaan beheersen.
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De noordkant van de wal (grenzend aan de golfbaan) 

loopt glooiend af om een “natuurlijk ogend onderdeel 

van de golfbaan en het omliggende landschap te 

worden”. 

De beoogde breedte van de totale ophoging is ca. 150 

meter, waarbij de hoogte afloopt van 10 meter nabij 

de Betuwelijn tot 0 meter 150 meter noordelijker.

Deze ophoging wordt gerealiseerd met zogenaamde 

LD-staalslakken, een restproduct van Tata staal dat 

onder voorwaarden mag worden toegepast als bouw-

stof. Bijkomend voordeel is dat bij afname geld wordt 

toegelegd, ofwel Sent One verdient aan het verwerken 

van deze LD-staalslakken. 

HET PROBLEEM
Sent One heeft de LD-staalslakken op onjuiste ma-

nier verwerkt waardoor de staalslakken in aanraking 

komen met hemelwater en er uitloging optreedt 

van zware metalen. Het afstromende water heeft 

een extreem hoge pH-waarde (10-12) die dodelijk is 

voor organismen. De vervuiling en uitspoeling door 

die staalslakken zijn reeds een jaar geleden voor het 

eerst geconstateerd. Waterschap Rivierenland heeft 

maatregelen genomen, die verdere verspreiding van 

de vervuiling via het oppervlaktewater voorkomen. De 

omringende sloten zijn afgedamd en vervuild water 

wordt in de Linge gepompt.  Inmiddels is Sent One 

begonnen aan een opvangbassin voor uitspoelend 

regenwater. Er loopt een vergunningsaanvraag voor 

een tijdelijke zuiveringsinstallatie. Deze maatregelen 

betreffen slechts symptoombestrijding. Ondertussen 

gaat de vervuiling van grond- en oppervlaktewater 

gewoon door. 

Bovendien is een van deze ‘lapmiddelen’, namelijk het 

wegpompen van het vervuilde oppervlaktewater in 

de Linge, zeker niet onschuldig. Immers Waterschap 

Rivierenland kan niet eindeloos vervuild oppervlakte-

water in de Linge blijven pompen met als argument 

dat daarmee de giftige stoffen voldoende worden 

verdund. 

Als niet al flora en fauna onmiddellijk overlijden door 

de veel te hoge pH-waarde en de toxische metalen, 

dan zakken de ‘zware metalen’ bij of stroomafwaarts 

Verontreiniging golfterrein The Dutch
Cathrijn Haubrich en Sandor de Kluizenaar, leden VBL 

Ten behoeve van de uitbreiding van Golfbaan The Dutch in Spijk wordt door aannemer 

Sent One een ophoging aangelegd in de weilanden langs de A15. Om de golfbaan af te 

schermen van Industrieterrein Linge III te Gorinchem, de Betuweroute en de A15 legt Sent 

One een 1160 meter lange geluidswal aan de zuidkant van het terrein. 
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van het lozingspunt in de Linge naar de bodem van de 

Linge. Dit zal weer leiden tot vervolgschade namelijk 

een vervuilde rivierbodem.

De bron van de vervuiling -de aangebrachte staalslak-

ken- is nog steeds niet weggenomen. Evenmin zijn de 

staalslakken voldoende geïsoleerd van ondergrond of 

indringend regenwater. Inmiddels is er veel onderzoek 

gedaan naar de aard van de vervuiling. Wij verwijzen 

daarvoor naar het rapport van Deltares: ‘Toepassing 

van LD-staalslakken voor de uitbreiding van golfbaan 

The Dutch in Spijk. Beoordeling van risico’s voor het 

oppervlaktewater en grondwater’ van 25 oktober 2019 

alsmede naar het al genoemde Memo van Ecofide aan 

Waterschap Rivierenland d.d. 13 nov.2019.  

Het meest verontrustend is het feit, dat er bij het hui-

dige ontwerp van de 10 m hoge ophoging, zakkingen 

zullen plaatsvinden (tot 3m), waardoor de staalslakken 

zonder enige afscherming in het grondwater zakken. 

De vervuiling zal zich via het opwellend grondwater 

steeds verder verspreiden tot buiten de percelen 

waarop de staalslakken thans zijn aangebracht. 

De urgentie van het onmiddellijk (1) definitief ver-

wijderen van de staalslakken althans (2) het eerst 

verwijderen van de staalslakken, adequate bodemaf-

dichting aanbrengen en vervolgens deze rommel er 

weer op leggen met de nodige waterdichte afdichting, 

is evident. 

De tweede optie heeft dan nog het gevaar in zich, dat 

bodemafdichting bij een zakkende ondergrond in dit 

veenachtige gebied, niet deugdelijk zal blijken. Verder 

onderzoek daarnaar is geen optie: ondertussen blijven 

de staalslakken een bron van vervuiling die slechts 

zeer langzaam afneemt.

ACTIE VBL 
De VBL is van mening dat niet langer gedraald kan 

en mag worden en heeft daarom een handhavings-

verzoek ingediend bij het college van B&W van de 

gemeente West Betuwe. Het college wordt verzocht 

tot definitieve handhaving over te gaan. Zodanig dat 

het College Sent One en/of The Dutch zal gelasten on-

der dwangsom om met onmiddellijke ingang overgaan 

tot het definitieve verwijderen van alle aangebrachte 

staalslakken. 

Wij zijn van mening dat verder onderzoek geen andere 

conclusie kan opleveren dan dat de Linge steeds ver-

der vervuild raakt en dat de vervuiling via het grond-

water zich over een steeds groter gebied verspreidt. 

Een redelijke afweging van belangen kan daarom niet 

leiden tot verder uitstel. •

Metalen zoals genoemd in Memo van Ecofide 

aan Waterschap Rivierenland d.d. 13 nov. 

2019: aangetroffen zijn vanadium, strontium, 

aluminium, barium, cadmium, chroom, koper, 

kalium, lood, molybdeen en nikkel. Cadmium, 

lood, nikkel en chroom zijn in verschillende 

gradaties ‘gevaarlijke stoffen’ volgens Europese 

Richtlijnen. Zij kunnen humane risico’s 

opleveren.
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We maken ons grote zorgen over het landschap en de 

invloed die de energietransitie daarop zal hebben.

Nu er een eerste concept ligt voor deze inpassing zijn 

we weer heel hard aan het zoeken naar een manier en 

naar een visie op hoe we verder een bijdrage kunnen 

leveren aan dit grote vraagstuk: de inpassing van 

zonnevelden en windmolens. De kernkwaliteiten van 

het landschap moeten behouden kunnen worden. We 

gaan ons laten bijstaan door een landschapsarchitecte 

zodat we enige deskundigheid vergaren om een goe-

de gesprekspartner te blijven bij deze enorme opgave.

DE OPGAVE VAN DE ENERGIETRANSITIE IN HET 
LANDSCHAP

“De opgave van de energietransitie en de effecten 
die deze heeft op het (Linge-) landschap, worden 
onderschat”  (citaat Dirk Sijmons)

“Het omkatten van onze energievoorziening naar 
duurzame bronnen vergt een nieuwe infrastruc-
tuur van windturbines, zonnevelden en opslagsta-
tions die overal zichtbaar zullen zijn en een extra 
laag aan onze landschap zullen toevoegen” 
  (citaat Dirk Sijmons)

 
“De meest verstrekkende landschapsvormende 
kracht zal de komende eeuwen komen uit de hoek 
van de klimaatontwrichting”  (citaat Dirk Sijmons)

Deze drie citaten van Dirk Sijmons (voormalig Rijks-

bouwmeester voor het Landschap) geven  de essentie 

weer van de impact die de energietransitie op het 

landschap zal hebben. Dit is, wat in de komende tijd 

gaat gebeuren en waar we ons als VBL voor gaan 

inzetten.

Energietransitie en het Lingelandschap
Vera van Loon, bestuurslid VBL

In deze Lingeschouw willen we vooral duidelijk maken hoe belangrijk het is om als 

vereniging en lid het “Linge” landschap een stem te geven. We hebben ons als bestuur 

met diverse leden in het afgelopen jaar ingezet bij de bijeenkomsten in Rivierenland 

over de energietransitie. 

1. Langs infrastructuur: energiecorridor A15/Betuwelijn

De energietransitie was al een groot thema in de Linge-

schouw van 2019; toen noemden we het “tekenen van 

verandering”, nu, één jaar later is er al zoveel meer con-

creets zichtbaar geworden in het landschap. Inmiddels 

staan er al 5 van de 11 windmolens bij het knooppunt 

Deil en staan er 3 windmolens bij de AVRI. Bij Culemborg 

staan nu 3 windmolens en  loopt een aanvraag van 7 - 

10 windmolens. We krijgen dus langzaam te zien wat het 

toekomstige landschapsbeeld zou kunnen worden.

Er is veel meer gebeurd dan zichtbaar is! Vooral de 

voorbereidingen voor de grote “verandering” op alle 

fronten zijn ingezet. Binnen de VBL heeft dit onder-

werp veel tijd en aandacht gevergd. In de werkgroep 

Energietransitie hebben we bijna maandelijks verga-

derd om ons goed voor te bereiden op onze inbreng 

in de diverse RES*-ateliers,  de door de gemeenten 

georganiseerde bijeenkomsten waarbij uit alle gele-

deren van de samenleving inbreng werd gevraagd om 

te komen tot een voorstel hoe aan de energieopgave 

in de regio voldaan kan worden. Onze inzet bij deze 

ateliers was het om telkens te wijzen op de landschap-

pelijke waarde, die onder een stukje van de landkaart 

ligt. De oproep om een afweging te maken tussen de 
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winst op energie en het verlies aan natuur en land-

schap. Hoe moeilijk deze afweging is blijkt uit de vele 

discussies in de stuurgroep RES.

We hebben ook samengewerkt met de Groene Coali-

tie (=initiatief van diverse bewoners uit de gemeente 

Buren) om een deskundig inbreng te leveren bij de 

RES Buren.

Laten we duidelijk zijn, ondanks alle bedenkingen is 

de VBL tot nu toe vooral proactief geweest, omdat we 

duurzame energie opwekking noodzakelijk vinden. 

*(RES=Regionale Energie Strategie. De rijksoverheid 

heeft bepaald, dat er energieregio’s moeten ontstaan, 

die de eigen energiebehoefte moeten kaderen en een 

bod moeten doen om deze energie duurzaam op te 

wekken in de eigen regio.)

INFORMATIE
Op de website van VBL: www.lingelandschap.nl; staat 

al veel informatie. In deze Lingeschouw willen we 

vooral duidelijk maken hoe belangrijk het is om als 

vereniging en lid hierbij betrokken te blijven en onze 

invloed te blijven uitoefenen. Wij geven het landschap 

een stem!

RES BOD RIVIERENLAND 1.0
De uitkomst van alle ateliers, die in 8 gemeentes 

in Rivierenland zijn gehouden, is nu neergelegd in 

“Opbrengsten Ruimte Ateliers RES Rivierenland, van 

concept naar RES 1.0 van Feddes / Olthof en Ziegler / 

Branderhorst in opdracht van de provincie Gelderland 

en in samenwerking met de 8 gemeentes.

Het concept kan als volgt kort worden samengevat: 

Voor de inpassing van zon- en windenergie zijn drie 

vragen gesteld:

1. Welke landschappelijke kwaliteiten moeten behou-

den worden of versterkt worden?

2. Waar liggen de kansen voor duurzame energie?

3. En op welke manier kan het ingepast worden?

2. In de kom: opgave verdelen 3. Energieparken: grote delen landschap vrijwaren

>
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De eerste 4 windmolens 
bij knooppunt Deil

http://www.lingelandschap.nl
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In de RES ateliers zijn allerlei ideeën opgehaald en op 

basis daarvan hebben ze een zon – en windladder op-

gesteld per gemeente. Hierin worden van de verschil-

lende landschappen (infrastructuur, uiterwaarden, 

bedrijfsterreinen, komgronden, oeverwallen en daken 

voor zonpanelen) de kansrijkheid in beeld gebracht 

voor de inpassing van duurzame energie door drie 

vragen te stellen: Waarom, Waar en Hoe.

Er zijn voor deze verschillende kansrijke landschappen 

ontwerpprincipes opgesteld voor de inpassing van 

zonnevelden en windmolens. In het kort ; voor zon: 

bedrijfsterreinen, oeverwallen en komgronden en 

voor wind: niet in waardevol landschap en niet bij be-

bouwing. Bij voorkeur lijnvormig langs infrastructuur 

zoals de A15.

Tot nu toe ziet het er allemaal goed doordacht en aan-

vaardbaar uit maar het zal pas werkelijkheid worden 

als de opgave kwantitatief (= hoeveel ha. zonnevelden 

zijn nodig en hoeveel windmolens moeten geplaatst 

worden in Rivierenland) wordt ingepast.

Feddes / Olthof, het landschapsbureau dat deze op-

dracht uitvoert, houdt zich niet bezig met de omvang 

van de opgave maar vooral met de landschappelijke 

inpassingsmogelijkheden.

Bij de verdere uitwerking om te komen tot het bod RES 

1.0 zien Feddes / Olthof mogelijkheden om wind en zon 

te combineren, energieparken te maken door zoveel 

mogelijk te clusteren waardoor grote delen van het 

landschap gevrijwaard wordt. Bovendien stellen zij voor 

uit te gaan van integrale gebiedsontwikkeling waardoor 

er bij inpassing van windmolens en zonnevelden geïn-

vesteerd wordt in het landschap en de omgeving.

TIJDSPAD
Op 4 februari 2020 is er over dit onderwerp een 

beeldvormende raadsbijeenkomst geweest. Nu volgt 

nog een oordeelsvormende en tot slot een besluitvor-

mende raadsbijeenkomst plaats over dit beleidskader. 

Vervolgens moet dit RES bod in juni 2020 ingediend 

worden bij het National Programma RES. 

In periode juni 2020 – maart 2021 wordt het bod van 

30 klimaatregio’s door PBL (planbureau leefomgeving) 

beoordeeld / berekend welke bijdrage geleverd wordt 

aan duurzame elektriciteit en duurzame warmte. Deze 

berekening leidt mogelijk tot een herverdeling in de re-

Wil jij hier ook je inbreng leveren en  

betrokken worden bij deze energietransitie,  

geef je dan op voor de werkgroep 

Energietransitie in het Lingelandschap  

(mail: vera.van.loon@lingelandschap.nl)

gio’s. Uiterlijk op 1 maart 2021 wordt het Definitief RES 

Bod ingediend bij het National Programma RES. Hierin 

staan o.a. de zoekgebieden naar concrete locaties.

Medio 2021 start de uitvoering, de financiering en de 

monitoring. De RES wordt elke 2 jaar geëvolueerd en 

zo nodig bijgesteld.

NB deze tijdsplanning zal door de Corona-problemen 

vermoedelijk niet haalbaar blijken. 

DE ROL VAN VBL
Formeel wordt de concept RES door Gemeenten, 

Waterschap en Provincie vastgesteld. Gemeentera-

den verwachten echter van Stuurgroep RES dat zij de 

spelregels bepalen ook t.a.v. de participatie(draagvlak 

bij inwoners) en de communicatie. Wie is waarvoor 

verantwoordelijk. Dit moet nog worden uitgewerkt. 

Het is daarom nog lastig om precies aan te geven hoe 

wij als VBL daarin kunnen participeren. 

Tot nog toe hebben we zeer actief geparticipeerd  in 

de gemeentelijke RES-ateliers. Als succes daarvan 

kunnen we melden, dat in de eerste voorstellen het 

Lingelandschap als een te sparen landschap wordt 

gepresenteerd. In ieder geval komen op de oeverwal-

len van de Linge geen windmolens voorzien en slechts 

zeer beperkt en voorwaardelijk zonnevelden.

We bereiden ons voor om nog concreter te kunnen wor-

den als het gaat om wat kan het landschap tussen de ri-

vieren kan verdragen en wat niet. Daarvoor hebben we 

de deskundigheid van een landschapsarchitecte inge-

roepen, die met de werkgroep een sessie gaat houden 

waarin we dit uitwerken. We noemen het “energiespel”, 

maar zullen er serieus aan werken. De uitkomst wordt 

in woord en beeld vastgelegd als visie VBL. 

Een ding is zeker, we blijven erbij betrokken en 
zullen elke aanleiding aangrijpen om het land-
schap van de Linge een stem te geven. •
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De Vereniging heeft vooral gekeken 

naar de passage over de Linge. 

Het gezicht op Tricht vanaf Gelder-

malsen was eens zo mooi dat het 

een beschermd dorpsgezicht was. 

Dat beschermd dorpsgezicht is 

door een vorig gemeentebestuur 

al grondig verknoeid met het 

mogelijk maken van woonwijk 

Lingedonk. 

En het verknoeien van dat gezicht 

op Tricht gaat lustig verder, deze 

keer door ProRail.

Dat doet ProRail door de geluids-

schermen niet naar de laatste 

stand van de wetenschap uit te 

voeren. Weliswaar worden er 

doorzichtige geluidsschermen op 

de spoorbrug geplaatst maar dan 

zo, dat je de graffiti nu al aan ziet 

komen. Aan alle twee de kanten 

kunnen de graffiteurs er prima bij! 

De VBL heeft dan ook een bezwaar 

ingediend bij de gemeente 

West Betuwe toen ProRail in het 

voorjaar van 2019 een omgevings-

vergunning aanvroeg voor de 

bouw van geluidsschermen aan 

weerszijden van het spoor op de 

spoorbrug.

De VBL heeft de gemeente 

bevraagd waarom zij niet met 

Prorail in overleg is gegaan 

om in plaats van hoge perspex 

geluidsschermen alsnog de lage 

schermpjes (75 cm hoog) direct 

naast de rails aan te leggen. Deze 

geluidsschermpjes zijn inmiddels 

beproefd op diverse plaatsen in 

Nederland en de eerste oordelen 

zijn gunstig. 

Het voordeel daarvan zou zijn, dat 

de gevreesde vervuiling door graf-

fiti en groene aanslag op de hoge 

perspex schermen, het gezicht op 

Tricht niet kunnen aantasten.  

Ons bezwaar heeft niet mogen 

baten. De bezwaarcommissie van 

de gemeente heeft ons bezwaar 

verworpen. 

VERWIJDEREN GRAFFITI
Uit nader overleg begin 2020 

met Prorail bleek ook nog het 

volgende: de gemeenteraad van 

de oude gemeente Geldermalsen 

had als voorwaarde gesteld, dat 

er doorzichtige geluidsschermen 

op de spoorbrug zouden worden 

geplaatst. Er wordt zelfs door de 

gemeente bijgedragen aan de 

meerkosten van deze perspex 

schermen. Dat is op zich prijzens-

waardig. Het gezicht op Tricht was 

de toenmalige gemeenteraad dus 

wel iets waard. 

Maar wat niet goed is doorgedacht 

-ook niet financieel- is vervolgens, 

dat de gemeente opdraait voor 

het verdere onderhoud van 

deze perspex schermen! Dat zijn 

Prorail en de gemeente destijds 

met elkaar overeengekomen. Dat 

heeft wel consequenties voor de 

gemeente. Hoe goed gaat West 

Betuwe dat onderhoud plegen? 

Onderneemt de gemeente actie 

elke keer dat er graffiti-spuiters in 

de weer zijn geweest? Is daarvoor 

voldoende geld begroot? 

U begrijpt het al, VBL kan dit 

onderwerp nog niet op de stapel 

leggen. Het blijft onze aandacht 

vragen. •

Spoorverbreding Tricht
Cathrijn Haubrich, bestuurslid

Om het toenemende treinverkeer Den Bosch-Utrecht veiliger te maken, is besloten, dat het 

spoorlijntje Geldermalsen-Beesd-en-verder apart van de gewone sporen Den Bosch-Utrecht 

aangelegd moet worden. In Tricht komt er dus een derde spoor bij. Dat heeft enorme 

consequenties voor het dorp Tricht.

Gezicht op Tricht, 
pentekening door 
Jan v. Anrooy  (1980)
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“Lichtvervuiling”? en rare naam als 

je bedenkt dat we watervervuiling, 

luchtvervuiling en horizonvervui-

ling gebruiken om aan te geven, 

dat het water resp. de lucht ver-

vuild zijn door iets anders.  Geen 

zuivere taal dus. Maar toch we 

begrijpen elkaar: Overmatig kunst-

matig licht vervuilt onze nachthe-

mel, onze duisternis. Vervuiling van 

de duisternis dus!

Een terugkerend landelijk evene-

ment, De Nacht van de Nacht , 

maakt elk jaar weer pijnlijk duide-

lijk, dat de donkerheid in Neder-

land afneemt. Net als vele natuur- 

en milieuorganisaties wijst ook de 

VBL er al jaren op hoe belangrijk 

donkerheid voor het welbevinden 

van mens en natuur is. Afgelopen 

jaar hebben we hier een uitge-

breide nieuwsbrief aan gewijd om 

daarmee onder onze leden het 

bewustzijn en de kennis rond dit 

thema te bevorderen.  Uw kunt het 

artikel nog steeds lezen op onze 

website. 

Oproepen om in je eigen omgeving 

kritisch om te gaan met verlich-

ting onder het motto “licht waar 

het moet, donker waar het kan” 

bereiken hopelijk steeds meer in-

woners, bedrijven, gemeenten en 

organisaties in het hele land.  Ook 

hier geldt “begin bij jezelf”.

OPROEP AAN GEMEENTE OM 
BELEID TE ONTWIKKELEN
In het landelijk gebied heeft ver-

lichting veel meer impact dan in 

een stedelijk gebied. Juist daarom 

zijn we bezorgd om elke nieuwe 

“lichtbron” die verschijnt.  Zo is b.v. 

in december 2019 een vergunning 

aangevraagd voor het aanbren-

gen van een LED scherm op een 

bestaande mast  te Waardenburg, 

gericht op de A2. Deze lichtmast 

blijkt extreem goed zichtbaar te 

zijn op de Waaldijk in het landgoed 

Neerijnen Waardenburg en in de 

uiterwaarden.  Het is een aan-

tasting van het cultuur-historisch 

beeld van het landschap. De VBL 

heeft in een brief het college van 

West Betuwe  opgeroepen beleid 

te ontwikkelen waarmee onnodi-

ge lichtvervuiling voorkomen kan 

worden en concreet gevraagd de 

onderhavige vergunning niet te 

verlenen.  Wordt vervolgd. •

Lichtvervuiling
Alexandra Dietzsch, bestuurslid VBL

In de strategie voor het verenigingsjaar 2020 is “lichtvervuiling” als werkgebied opgenomen. 

Dat betekent, dat we ons erop richten om aandacht voor de problematiek te vragen, om 

bekendheid te geven, kennis te delen, maar ook waar nodig optreden tegen lichtvervuiling.

In 2019 is de verlichting 
van de snelwegen weer 
aangegaan. Nut voor 
verkeersveiligheid versus 
verstoring van habitat 
voor dieren blijven een 
discussie.
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Wat jij kunt doen tegen lichtvervuiling
• Laat overbodige verlichting weg.

• Zorg dat het licht gericht wordt op de grond en niet naar boven uitstraalt; 

scherm licht goed af.

• Zet eventuele tuinverlichting op een tijdklok en zorg, dat deze bijvoorbeeld 

een uur na invallen van de duisternis, uitschakelt.

• Zet de verlichting van je voordeur, toegangspad en achterpad op een bewe-

gingssensor. Dan heb je licht als het nodig is. Licht dat plotseling aangaat als 

ongewenste personen zich rond je pand bewegen is een waarschuwing naar de 

omgeving en heeft een schrikeffect.

• Zorg voor echte donkere plekken in je tuin waar nooit kunstlicht is, zodat bees-

ten, vlinders, egels etc. er zich kunnen verstoppen.

• Inspireer anderen! Laat “lichtvervuiling” ook eens het gesprek op de verjaardag-

borrel zijn.

• Stel vragen aan de gemeenteraad over het beleid rondom openbare verlich-

ting.

• Inspireer je gemeente voor verlichting, die alleen aangaat als de noodzaak er 

is en/of dimbaar is. Het voorbeeld van Texel laat zien, dat dit ook nog eens een 

enorme energie winst oplevert.

• Maak bezwaar tegen reclamemasten; deze moeten een vergunningprocedure 

doorlopen en dus is inspraak hierop mogelijk.

• Vraag of gebouwverlichting uit kan in je buurt als je daar hinder van hebt.

• Als je een eigen bedrijf hebt, kijk eens kritisch naar de reclame-uiting. Moet 

deze verlicht zijn? Stoort het omwonenden?  Kan het op een tijdklok of gedimd 

worden gezet? 

• Vraag er aandacht voor bij het bedrijf waar je werkt, koopt, sport etc. 
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De duisternis valt in 
boven de Linge. Een 
onverstoord beeld, dat 
steeds zeldzamer wordt.

https://www.nachtvandenacht.nl/nieuws/texel-als-eerste-gemeente-energieneutraal-verlicht/
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Dat is fijn voor de Chinese 

toeristen, prima voor de stad 

Amsterdam en de inwoners van 

Amsterdam, die zuchten onder 

de last van het massatoerisme. 

Nog beter voor de Amsterdamse 

busmaatschappijen die dik 

verdienen aan het organiseren 

van dit soort excursies. Dat is ook 

prima voor de eigenaar van de 

Kerkewaard, en het is hem van 

harte gegund. Die dagen van het 

jaar nemen de bewoners van 

Wadenoijen de overlast door het 

drukke verkeer over de Lingedijk 

door zijn kersendagen voor lief. 

Maar het wordt wat anders als 

de plannen om daar 365 dagen 

per jaar een fruit themapark  

‘Streeckerij De Betuwe’ te stichten, 

door zouden gaan. Wij hebben 

begrepen, dat de bestuurders van 

de gemeente Tiel daar positief 

tegenover staan. Immers het zou 

goed zijn voor de werkgelegenheid 

in de naaste omgeving en een posi-

tieve uitstraling genereren richting 

de Tielse binnenstad. 

Tielse leden van onze Vereniging 

delen deze zorg.

HET LINGELANDSCHAP
Wat vergeten wordt door de 

eigenaar van de Kerkewaard, de 

projectontwikkelaar van groot-

schalige projecten Bredero en het 

gemeentebestuur van Tiel, is de 

aantasting van het Lingelandschap 

(de Linge loopt aan de andere 

kant van de dijk door dit relatief 

ongeschonden stukje Lingestreek), 

de overlast die de bewoners van de 

Wadenoijse Lingedijk, maar ook het 

Moleneind en De Dreef en de Brede-

straat zullen hebben door het extra 

aanbod aan autoverkeer, evenals 

het gevaar voor de vele fietsende 

scholieren juist over die dijk, en 

tenslotte de overlast door geluid en 

luchtvervuiling voor de buurt.

HET VERKEER
De Wadenoijse dijk is nu al een 

supergevaarlijke weg voor de 

aanwonende Wadenoijers door 

het sluipverkeer van en naar Tiel. 

De huizen staan direct aan het 

asfalt van de dijk. Men durft daar 

nu al nauwelijks de voordeur uit 

of het hek naast het huis. Er wordt 

veel te hard gereden (dat doet 

sluipverkeer nu eenmaal) en de 

geluidsoverlast is aanzienlijk. Fiet-

sende scholieren worden bijna van 

de sokken worden gereden door 

dit auto-sluipverkeer. Als daar al die 

toeristen nog bijkomen, die van de 

Kerkewaard naar de Tielse binnen-

stad willen -dat is immers de wens 

van het gemeentebestuur-, dan 

wordt de situatie ronduit onhoud-

baar. Het pittoreske Lingelandschap 

met boomgaarden, weitjes en een 

snoezig dijkje met romantische 

dijkhuizen zal niet alleen door het 

bestemmingsverkeer naar en van 

de Kerkewaard worden aangetast 

maar juist ook door het eventuele 

doorgaande verkeer richting Tielse 

binnenstad. Dit nog los van de 

verstoring van het landschap, die 

het pretpark zelf zal opleveren. 

Toeristen nemen in september 

geen genoegen meer met het rijden 

in een treintje door de kaalgeplukte 

kersenboomgaard. Er zal dus meer 

attractie moeten komen. Er zal 

dus meer Lingelandschap-vreemd 

Streeckpark de Betuwe
Cathrijn Haubrich, bestuurslid VBL

Al sinds enkele jaren houdt de eigenaar van de Kerkewaard te Wadenoijen in de kersentijd 

de Kersendagen. Dit is een daverend succes. Zozeer zelfs dat in 2019 voor het eerst bussen 

vol Chinese toeristen vanuit Amsterdam naar Wadenoijen werden gebracht om hier een 

typisch Betuws mandje kersen te plukken.
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Een snoezig dijkje met 

romantische dijkhuizen 

en een lief kerkje
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gebouwd gaan worden.

En mocht de exploitatie van een 

365 dagen open Streeckerij De 

Betuwe onverhoopt wat tegen-

vallen, wat is dan het plan B? Wat 

voor nadere attracties zijn dan 

nodig om de toeristen buiten de 

kersentijd om naar Wadenoijen te 

lokken?

Het wrange is dan ook nog, dat hoe 

groter de aantrekkingskracht van 

de binnenstad van Tiel zal zijn, hoe 

erger de Wadenoijse bevolking daar 

onder zal lijden. De aantrekkelijke 

route over het dijkje door Wade-

noijen, langs het lieve kerkje en 

tussen de boomgaarden door, zal 

de toerist zich niet laten ontnemen. 

Gratis een wonderschone route 

naar Tiel voor de bussen met 

toeristen uit Amsterdam. 

WERKGELEGENHEID
Ook bij de Efteling, ponypark 

Slagharen, etc. zijn vele, vele 

seizoenkrachten in dienst. Zij 

hebben slechts enkele maanden 

per jaar werk. Werk dat zo betaald 

wordt, dat alleen werkstudenten en 

uitzendkrachten daarop af komen. 

Tijdens de winterperiode zullen zij 

een beroep doen op het UWV en 

Massatoerisme: het 
lachen is ze in Giethoorn 
al lang vergaan. 

Speeltuin of pretpark?

mogelijk op de uitkeringen die door 

de gemeente Tiel moeten worden 

verstrekt. Reële banen jaarrond 

zullen er maar een paar komen.

HET VERZOEK VAN HET VBL
VBL heeft een brief aan de gemeen-

teraad van Tiel gestuurd, waarin 

bovenstaande is weergegeven. 

Komen de eventuele opbrengsten 

van dit pretpark daar terecht waar 

ook de lasten worden gedragen? 

Het Lingelandschap, dat juist in 

de gemeente Tiel vrijwel het enige 

uitloopgebied is voor de eigen 

inwoners, moet niet verder aange-

tast worden. 

De recreatie van de eigen inwoners 

moet voorrang krijgen boven het 

massatoerisme uit verre landen. In 

Amsterdam en Giethoorn zuchten 

ze er onder, in Wadenoijen is 

het echt niet ondenkbaar. Foto’s 

van het interieur van die gekke 

Hollandse plattelanders, een selfie 

in een Wadenoijse achtertuin met 

een hoogstamboom of met zo’n lief 

schaapje op de Linge-oever- je kunt 

er nu om lachen. Het lachen is ze in 

Giethoorn al lang vergaan. •
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LEDENWERVING VBL 2020 
De VBL heeft nu ca. 380 leden. 

Als je bedenkt hoe veel mensen 

dagelijks genieten van hetgeen 

het landschap hun biedt, dan is 

maar een minimaal percentage 

daarvan lid van de Vereniging, die 

zich inzet voor het behoud van dit 

landschap. Is men zich niet bewust 

van de kwetsbaarheid van land-

schap en natuur? Zijn we geneigd 

om het voor “granted” te nemen? 

Dat er bedreigingen genoeg zijn 

zou iedereen kunnen zien, lezen, 

horen. Maar klaarblijkelijk leidt dat 

nog niet tot de actie “ik word lid 

van de VBL”.  Hoe brengen we daar 

verandering in?

De leden maken de vereniging   
Alexandra Dietzsch, bestuurslid VBL

Voor 2020 hebben we het doel om een aanzienlijke toename van het ledenaantal te 

realiseren. Zoals u kunt lezen hebben we veel wensen en zoeken we mensen die ons helpen 

dit uit te voeren. We verzamelen nu nog ideeën en roepen onze leden op om met ons mee 

te denken en mee te doen.

WIE ZIJN DE POTENTIELE LEDEN?
Alle inwoners van de streek, die 

van de schoonheid van dit land-

schap genieten. Met name nieuwe 

inwoners! Zij hebben wellicht o.a. 

vanwege de natuur, de rust, het 

groen en de ruimte deze streek 

als hun nieuwe woonomgeving 

gekozen. Zeker bij bewoners langs 

de dijken is dit het geval. 

Maar ook bedrijven hebben 

baat bij een mooi landschap en 

gezonde natuur. Bedrijven kun je 

aanspreken op “verantwoordelijk 

maatschappelijk ondernemen.” 

HOE BEREIKEN WE DE  
POTENTIELE LEDEN?

Leden werven leden 

We geloven het meest in “leden  

werven leden”.  Als je met je eigen 

enthousiasme mensen aanspreekt 

slaat de vlam over.  Iedereen heeft 

buren, kennissen in verenigingen, 

vrienden, familie, collega’s, die ook 

hier wonen en in hun vrije tijd ge-

nieten van het landschap. Spreek 

ze erop aan, geef een lidmaat-

schap cadeau op een verjaardag, 

of vraag mensen lid te worden als 

cadeau aan jou.

Nieuwe bewoners aanspreken!
Idee : bij de gemeente en bij make-
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Algemene informatie

Adres
Vereniging tot Behoud van het Lingelandschap
Postbus 131, 4190 CC Geldermalsen

Email adres: contact@lingelandschap.nl

Website: www.lingelandschap.nl

Lidmaatschap
De contributie bedraagt per kalenderjaar €15,-.  

Meer mag natuurlijk ook! Leden ontvangen het 

verenigingsorgaan “Lingeschouw”. Voor vragen 

over uw contributie kunt u contact opnemen met 

het dagelijks bestuur (zie hierboven).

Levenslang lid
U kunt uw steun aan onze vereniging ook met 

een levenslang lidmaatschap gestalte geven. Een 

aantal leden ging u al voor. U wordt levenslang lid 

door eenmalige betaling van minimaal €180. Voor 

u en ons een financieel en administratief zeer 

aantrekkelijk alternatief.

Uw gift en de belasting
Onze vereniging is door de Belastingdienst 

aangemerkt Als Culturele Algemeen Nut 

Beogende Instelling (ANB), Uw bijdrage 

komt daarom in aanmerking voor (extra) 

belastingaftrek. Bankrekeningnummer:  

NL 33 RABO 0313 1332 12 ten name van de 

Vereniging tot Behoud Lingelandschap.

Bestuur per 2 september 2020 
Voorzitter P.van Veen (Pieter), Enspijk

Secretaris V. van Loon (Vera), Herwijnen

Penningmeester G.Timmerman (Gert), Buurmalsen

Leden A.Dietzsch (Alexandra), Spijk

 C.Haubrich (Cathrijn), Deil

laars een welkomstbrochure afge-

ven, waarin de VBL zich voorstelt.

De zichtbaarheid  vergroten; 
meer publiciteit opzoeken
Door daar waar brandhaarden zijn 

direct in te spelen op de noodzaak 

de VBL te steunen. Voorbeeld: de 

Dutch grondvervuiling in Spijk; 

misschien flyeren, of infoavond in 

Dorpshuis organiseren?

Aansluiten bij  
verwante organisaties
Door de wisselwerking met aanver-

wante organisaties op te zoeken 

kunnen leden geworven worden. 

Voorbeeld: Natuur- en Vogelwacht 

Alblasserwaard  en Vijfherenlan-

den , Stichting Liniewacht; Den 

Hâneker, Natuur- en Milieufede-

ratie Zuid Holland; Waardevol Tiel; 

Coöperatie de Fruitmotor, Groene 

Coalitie Buren, IVN etc. 

VAN LID NAAR ACTIEF LID
De volgende stap is “leden actief 

maken”. Eerder is dit gelukt door 

een RONDE TAFEL VBL te organi-

seren rond een thema dat leden 

aanspreekt en waarvoor men 

zich persoonlijk wil inzetten voor 

een bepaalde periode. Meestal is 

dat dan in een werkgroep. In het 

najaar 2020 is de volgende Ron-

de Tafel gepland. Wie helpt dit te 

organiseren?

We hebben leden nodig om ogen 

en oren in alle gebieden te heb-

ben!!! In het bijzonder missen we 

leden in Vijfherenlanden, Molen-

landen en Gorinchem! •

mailto:contact@lingelandschap.nl
http://www.lingelandschap.nl
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